
ונהפוך הוא – בקרוב אצלכם

פורים מגיע!

האוצרות נפתחים, וכולנו מוזמנים לקבל מלוא חופניים 
מההשפעות העצומות של היום!

פורים זה חג גדול לא רק לילדים; זה זמן אדיר לכולנו, 
הזדמנות חד פעמית לפעול ישועות, להזיז דברים 

שכבר הרבה זמן תקועים בחיים שלנו.

אם זה בגשמיות ואם זה ברוחניות. אם זה בפרנסה 
ואם זה בבריאות. אם זה אצלנו או אצל היקרים לנו.

זה לא סוד. זה כתוב בכל הספרים הקדושים.

ואנחנו רואים ושומעים ניסים מידי שנה כפשוטו!

התלמידים שלי בישיבה הולכים בכל שנה בליל פורים 
לעשות תפילות והתבודדויות ארוכות, ורואים ישועות 
עין בעין בזכות התפילות של ליל פורים, החל מזיווגים 
ופקידת עקרות ועד לאברכים בחובות בלי שקל על 

הנשמה שקונים דירות בירושלים!

כי בפורים "כל הפושט יד נותנים לו".

זאת אומרת שנותנים לכל אחד בלי לבדוק אחריו 
אם הוא ראוי או לא.

כל אחד מקבל אפילו שהוא לא ראוי, ולמרות שעדיין 
לא עשה תשובה, גם אם לא מגיע לו, ואפילו שהוא 
עדיין רחוק מאוד – בכל זאת בפורים מקיימים בשמים 
את ההלכה ונותנים שפע לכל הפושט יד, כלומר למי 

שמרבה בתפילה, וממלאים משאלות לבו לטובה.

מכל היבט ובכל צורה שמסתכלים על זה – פורים 
זה יום בלתי רגיל. וכמו שפורים זה יום בלתי רגיל, כך 
גם הישועות והניסים של פורים זה משהו ממש בלתי 

רגיל: הישועות מגיעות בגדול ובענק.

באנו לחזק, ויש חיזוקים, והרבה. לא את הכול נוכל 

להביא כאן כי רבים הם. גם אם נדבר על פורים שעות 
זה יהיה רק כטיפה מן הים.

אבל עוד לפני החיזוקים נגיע לתכל'ס:

חייבים להיות ממוקדי מטרה. חייבים להכין את עצמנו 
לפורים.

'לא כל יום פורים' – זה לא סתם מטבע לשון. זו 
אמת לאמיתה.

פורים זה דבר כל כך מיוחד וכל כך חד פעמי שפשוט 
אסור לנו לפספס את זה. כי כגודל האור והסגולה הבלתי 
רגילה של היום, כך גודל הטרדות והבלבולים שמונעים 

מן האדם להאריך בתפילה ולקבל את האוצרות.

כולנו מכירים את המשל של המלך שפתח את 
האוצרות ליום אחד בלבד אבל הקיף את הארמון 

בדוכני אוכל והופעות ובכל מיני אטרקציות.

רוב העם נפלו לפתיון, בזבזו את הזמן היקר, ונשארו 
ריקים מכול. ורק יחידים התעלו לגודל השעה והכינו 
את עצמם כראוי וכך התעלמו מכל רעשי הרקע וזכו 

לצאת מהיום הזה עם עמוסים בכל טוב.

מי שיש לו טיפת דעת חייב להחליט כאן ועכשיו 
לעשות הכול כדי לנצל את היום הזה כמו שצריך. זאת 
אומרת, לשריין לעצמו זמן שבו יוכל לעמוד ולהאריך 
בתפילה שעות ארוכות. רצוי מאוד שזה יהיה בליל 

פורים, כי היום מאוד עמוס.

וזה מתחיל כבר השבוע החל מתענית אסתר וכמובן 
בשני הימים של פורים. ובשנה זו זה גם בימים שבין 

תענית אסתר לפורים.

כבר שנים שמזכים אותי משמים להכין ולהדריך 
את תלמידי להאריך בתפילה ביום הגדול, ובכל שנה 

מחדש אני שומע כל כך הרבה ניסים!

כי בזכות התפילות של פורים ניתן לזכות ל"ונהפוך 
הוא", לנסים של פורים.

כי הנסים של פורים חוזרים בכל שנה מחדש, כמו 
שאנחנו קוראים במגילה: "והימים האלה נזכרים ונעשים 
בכל דור ודור". לכן צריכים להבין מה קרה אז, כדי 
להבין אילו ישועות אנחנו יכולים לקבל כבר בשנה זו.

בימי הפורים הישועה הייתה באופן של "ונהפוך הוא".

מה פירוש המילים "ונהפוך הוא"?

אם אתה חייב לבנק מאה אלף שקל והבנק מחליט 
לבטל את לך את החוב – זו ישועה אדירה מעל הטבע, 

אבל זה לא "ונהפוך הוא".

מה זה "ונהפוך הוא"? זה כשמנהל הבנק מתקשר 
אליך ואומר לך: לא זו בלבד שאני מבטל לך את החוב, 
אלא אני גם נותן לך מהבנק מאתיים אלף שקל במתנה, 
ועוד אישור להלוואה של עד מיליון שקל בריבית אפסית.

מה היה הנס אז?

עם ישראל כבר שנים בגלות בבל. מוכים מדוכאים 
ומושפלים אבל שורדים. פתאום מגיעה הגזירה של 
המן ומעמידה אותם בסכנה קיומית. הכול סגור וחתום, 

והמצב נראה אבוד.

הם רק רצו לשרוד.

הם היו נותנים הכול כדי לבטל את הגזירה, ולחזור 
להיות סתם יהודים מסכנים ומדוכאים בגלות כפי שהיו 

לפני הגזירה, אבל לפחות לחיות.

הם לא העלו על דעתם איזו ישועה אדירה תגיע. הם 
אפילו לא העזו לחלום עליה.

לא רק שהגזירה התבטלה והצורר הושפל ונענש 
בצורה הגלויה והנוקבת ביותר – אלא שגם הדמות 
היהודית הבולטת ביותר בדור, מרדכי היהודי, מקבל 
את טבעת המלך ומקבל את המעמד הנכבד ביותר 

באימפריה הפרסית, כלומר בעולם כולו.
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עיקרי הדינים במתנות לאביונים ומשלוח מנות

מתנות לאביונים

חייב כל אדם ליתן לפחות שתי מתנות לשני עניים, 
דהיינו מתנה אחת לכל אביון, ועיקר המצוה היא בנתינת 
מעות. שלחן ערוך )סימן תרצ”ד סעיף א’( ובחזון עובדיה פסק 

שעיקר המצוה היא בנתינת מעות. 

מן הדין סגי בנתינת פרוטה אחת לכל אביון, 
ובזמן הזה מטבע 10 אגורות חשוב כמו 

יפה  יתן בעין  וירא שמים  פרוטה, 
ובסבר פנים יפות, ולכל הפחות יתן 
מחיר קניית 2 לחמניות )160 גרם(. 
בן איש חי )שנה א’ פרשת תצוה אות ט”ו(.

ולאשתו  לאיש  מתנות  שתי  הנותן 
אביונים יצא ידי חובתו, והוא הדין אם נתן לאב 

ובנו הסמוך על שולחנו. חזון עובדיה )עמוד קס”ז(.

יש מחמירים שלא לתת לגבאי סכום כולל שיתנו 
לשני עניים, אלא מחלקים את המתנות לשתים. שו”ת 
תורה לשמה )סי’ קצ(.  ומרן הרב עובדיה פסק שאינו 

צריך לחלק את הסכום לשתים. חזון עובדיה )עמוד קס”ז(.

מצוות מתנות לאביונים ביום ולא בלילה. כף החיים 
)סימן תרצ”ה סעיף קטן נ’(. ויעשנה אחר קריאת המגילה. 

שער הכוונות )דף קט עמוד א’(.

העני שקיבל מתנות לאביונים יכול לעשות במעות 
אלו כרצונו, ולכן לקנות בהם מלבושים ונעליים לו ולבני 
ביתו, או שאר צרכי ביתו. שלחן ערוך )סימן תרצ”ד סעיף ב’(.

משלוח מנות

חייב לשלוח לחבירו שתי מנות בשר או של 
כל מיני אוכלים, שנאמר ומשלוח מנות 
איש לרעהו, שתי מתנות לאיש אחד 
וכל המרבה לשלוח לריעים משובח. 

שלחן ערוך )סימן תרצ”ה סעי’ ד’(. 

אינו יוצא ידי חובה בבגדים וסדינים 
או במשלוח של מעות, שצריך לשלוח 
דווקא מנות של מאכל או משתה, והוא הדין 
שאינו יוצא ידי חובה אם שלח לחבירו חבילת 
סיגריות משום שאינם דבר מאכל. חזון עובדיה )שם 

הלכות משלוח מנות(.

השולח לחבירו בשר ובקבוק יין וכיוצא בזה יוצא בזה 
ידי חובת משלוח מנות, שגם המשקה נחשב ל"מנה" 
אחת. וכמו שאמרו במגילה )ז.(. ואפילו שלח שני מיני 
משקים בלבד יוצא ידי חובת משלוח מנות. כן מבואר 

בספר צרור החיים לרבינו חיים בן שמואל תלמיד הרשב"א )עמ' 

קי"ח(. וטוב להדר ולשלוח שני מיני "אוכלים". כן פסק 

בילקוט יוסף )סימן תרצ"ה אות יא(.

השולח לחבירו משלוח מנות בעילום שם, לא יצא 
ידי חובתו, שמכיון שאין המקבל יודע מי שלח אליו את 
המנות לא יצא ידי חובה. שו”ת כתב סופר )אורח חיים סימן 
קמ”א אות ב’( ובחזון עובדיה )עמוד קנ”ב( ומרן הרב אלישיב 

)יבקשו מפיהו - פורים פרק א’ אות כ”ב(. והוא הדין להיפך 

שאדם שאינו נמצא בביתו ביום פורים ושולחים מביתו 
משלוח מנות עבורו לחבירו, והוא אינו יודע למי הם 
שולחים, שאינו יוצא ידי חובה. ערוך השלחן )סימן תרצ”ו 

סעיף ג’( וכן כתב בספר מקראי קודש )פורים סימן ל”ו(.

אין חובה כלל לשלוח מנות למי ששלח לו, אמנם כיום 
מנהג העולם שאחד מחזיר לחברו כדי שלא לבייש את 
מי שאין לו, ועל ידי זה יקיימו שניהם מצוות “ומשלוח 
מנות איש לרעהו”. )ספר “יוקח נא” סימן תרצ”ה סעיף קטן ל’(. 

מנהג העולם לשלוח מיני מתיקה. כף החיים )סימן תרצ”ה 
סעיף קטן מ”ח( וחיי אדם )כלל קנ”ה סעי’ לא(. ואע”פ שחבירו 

אינו יכול לאוכלם מטעמי בריאות, או ששולח לחבירו 
מאכל חלבי וכעת חבירו אכל בשר ואסור באכילת 
חלבי עד הלילה, בכל אופן יצא ידי חובה שהרי על כל 
פנים ראויים הם לבני ביתו, או לבאים בשעריו. שו”ת 

יביע אומר )חלק ט’ במילואים לסימן עד(.
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הנחל נובע
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בית המקדש אמנם נחרב כליל, אבל,,, ה"משכן" הוא 
רק נגנז!!! ומה זה אומר?

אנחנו, וזה לא סוד... חיים בדור שכולו רועש, כולו 
צבעוני, ממש לא שחור לבן, הכל תלת מימד, הכל 
מוחשי ונגיש, דבר זה גורם לסחרור מה ששום דור לא 
חווה, ולסחיפה כמעט בלתי נמנעת אחרי מה שאותה 

צבעוניות )חן של שקר( מציעה.

עוד דבר שגם לא סוד בכלל, הוא התוצאות של כל 
זה, העדר הרוגע, השלווה, הסיפוק מדברים פשוטים, 
והנאה מחיי שגרה, גם אם הם לא צבעוניים במיוחד.

שלא נדבר על הנזק הרוחני שכל הצבעוניות הזאת 
גורמת, הבלטת והנגשת התאוות באופן שמסתירים 
את מציאות ה', ומצוותיו, מה שלא היה בשום דור בכזה 
עוצמה, כמות, ונגישות. הדברים האלה הם לא סוד, 

אבל הפתרון האמיתי לבעייה זו, היא ועוד איך סוד...

הוא סוד המשכן... התורה מתארת לנו את בניית 
המשכן, ומדגישה את יופיו המושלם, את צבעוניותו 
העזה בשלל הגוונים היפים בעולם, "זהב כסף נחושת-

עורות אילים מאודמים".

והדבר השני שמאפיין את המשכן הוא מה נבנה 
ונפרק פעמים רבות, וגם בסופו הוא רק נגנז.

שני נקודות אלו מעלות יסוד אחד וברור, המשכן עדיין 

הולך איתנו, והוא הוא הפתרון לאותו דור צבעוני ומשגע.

בשביל שאותו נפש יהודית של דור כל כך חלוש, של 
שנת ה-תשפ"ב, לא תיסחף אחר אותו מבול צבעוני, 
היא צריכה תחליף רוחני תואם, עוצמה רוחנית שגם 
היא "צבעונית" גם היא תוססת, גם היא מגרה, לא 
פחות ואף יותר. וככל שכך תחווה הנפש את היהדות 
זה הדרך היחידה גם להישמר, וגם להיגמל מהמבול 

של הצבעוניות הזרה שמכלה כמעט כל פינה.

כזה היה בית המקדש, "כלילת יופי משוש כל הארץ" 
ועוד שלל ביטויים מפליאים בתנ"ך ובחז"ל. אבל יותר 
מכך הוא המשכן שהוא, לפי כל השיטות לא בטלה 

קדושתו גם עכשיו.

הוא סך הכל נגנז... והיכן? היכן נגנז יופיו, אורו, 
צבעוניותו? בתוך כל אחד מאיתנו, "ושכנתי בתוכם 

בתוך כל אחד ואחד".

יש יהדות של "אהבת ה'", "תשוקה של ה' אלינו", 
"התרגשות של ה' מאיתנו", "התפארות של ה' ממנו", 
"של חיבור," "של געגועים הדדיים שהם עזים במיוחד", 
"יופי וחן אמיתי של כל מצווה ומעשה טוב", שכל אלה 
הם הרבה יותר יפים ומעוררים השראה מכל העולם הזה 
על שלל הבליו גם יחד! ובפרט שמרגישים את כל זה!

צבעוניות קדושה זו היא השורש, ממנה נמשך גם 
כל אותה צבעוניות ריקנית ושקרית, היא המקור, היא 
הפירמה, היא עוד לפני החיכוי, של אותם גורמים 

הנקראים בשם "המן-עמלק".

ויופי זה הוא איתנו תמיד... בגאולה, וביותר דווקא 
בגלות,,,, דווקא עכשיו,,, זה מה שמורה פירוק המשכן 
פעם אחר פעם, כי זה היה תפקידו של המשכן לגלות 
את אותו יופי יהודי רוחני בכל זמן, מצב, ומקום. גם 
כשיהודי במצב של "פירוק טוטלי" בתחילת פרשתינו 
מובא במדרש "משכן-משכן, משכן בבניינו, משכן 

בחורבנו"...

הידיעה על הצבעוניות של היהדות, החיפוש אחר 
הנעימות היופי של היהדות הם הכלי והתיבת נח גם 

לדור מסוחרר הזה, ושפל ככל שיהיה!!!

מקום החיפוש בכל זמן, ובפרט בגלות הוא אצל מקים 
המשכן! "ויקם משה את המשכן"... הרבה ניסו להקים 
את המשכן לגלות את היופי האמתי של המשכן" גם 
בין נחשולי ענק של החושך של העולם הזה, אבל אחד 
רק הצליח... הוא הוא משה שעליו נאמר "ותרא אותו 
כי טוב הוא", הם הצדיקים שבכל דור שמקימים לנו 
את המשכן על כלל צבעים היפים והמושכים באמת 

את הלב והמוח למקום הנכון באמת. 

וזה על ידי הדעת האמיתית והזווית הנכונה על החיים 
שיוצקים לנו,,, בדיבורים שכל כך משיבים את הנפש,,, 
ועל הכל בכוחם האדיר להטעים טעם אמיתי וחוויתי 
של יהדות גם למי שעל פי הכללים היבשים רחוק 
מאוד מלהיות זכאי לכך... הבה אחים יקרים, בא נצא 
לחיפושים אחר אותם צדיקים שנלחמים בעמלק, ולא 
מפסיקים להקים את המשכן, גם אחרי שהוא מתפרק 
שוב ושוב... כך נחיה במצב של גאולה, גם בזמן הגלות!
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פורים שמח ומעשיר

פורים שמח! הפריילך פורים! כל אחד מברך 
את השני בסמטאות היהודים בעיר קוזניץ אויירת 
שמחה מרחפת על כולם יום פורים היום יום גדול 

ומיוחד, כל הפושט יד נותנים לו.

נחום העני מהעיירה הסמוכה החליט לבוא לשמוע 
קריאת מגילה בבית הכנסת של המגיד הקדוש 
נהנה מאוד משמיעת המגילה  נחום  מקוזניץ. 
והתמלא שמחה מרובה. לאחר התפילה ניגש 

לתת שלום לרבי.

"הרי אתה מהכפר הסמוך ששייך לי", אמר לו 
הרבי, "ומדוע לא הבאת לי משלוח מנות?"

נחום נבוך. הרי אין לו בביתו אפילו לא פרוסת 
לחם להחיות את נפשו ונפש ילדיו הרעבים. מי חשב 
בכלל על משלוח מנות לרבי? והוא במחשבותיו 

העגומות על גודל עניותו ובזיונו שאין 
בידו ולא כלום...

המשיך הרבי ואמר לו: "פורים 
היום. בוא איתנו ותטעם מעט 

משקה."

הלך העני לבית המגיד ושם נתנו 
לו מגדנות ויין שרף. מרב שמחה 
שזכה לשתות אצל הצדיק יחד 
עם כל החבורה הקדושה ליבו 
התרונן בקרבו וקיבל עוז שלא 

היה לו לפני."

והנה יצא מבית המגיד וניגש לאחד מבתי הגבירים 
שסוחר ביין ואמר לו : "פורים שמח, אבקש מכבודו 
לתת לי בקבוק יין טוב בהקפה ואם לא יהיה לי 

להחזיר, הלוא פורים היום."

נתן לו הגביר בקבוק יין משובח.

ניגש לסוחר הפירות ואמר לו: "פורים שמח, תן 
לי בבקשה כמה תפוחים טובים ועסיסיים ובטח 

אשלם לך, ואם לא אז פורים היום."

נתן לו הסוחר שלושה תפוחים מובחרים.

רץ העני בשמחה לביתו של המגיד והגיש לו את 
היין והתפוחים ואמר לו הינה משלוח מנות לרבי.

והרבי ענה לו: "טוב עשית כך תביא משלוח מנות כל 
שנה ושנה." אחרי זה נמלך בדעתו נחום העני 

וחשב: "בני ביתי לא יודעים מהיא שמחת פורים אלך 
ואשמח אותם גם. ניגש שוב לסוחר היינות וביקש 

ממנו בקבוק יין בהקפה ואם לא אז היום פורים."

וכך ניגש למוכר הדגים וביקש ממנו כמה דגים 
מלוחים. ומהאופה וביקש כמה ככרות לחם ומגדנות, 

וחזר בשמחה לכפרו.

נכנס לביתו המט ליפול בשירה וריקודים: "פורים 
שמח, פורים היום בואו נשמח ונרקוד." והם שאינם 
רגילים לראות את אביהם שמח חשבו שנטרפה 

עליו דעתו מצער העוני.

אך הנה הוא מוציא מסלו יין דגים לחם ועורך להם 
שולחן ומשדלם: "בואו לאכל ולשתות".

וכך לאחר שאכלו ושתו כמה כוסות יין נכנסה 
בליבם שמחה עצומה והחלו לשיר ולרקוד: "פורים 
היום פורים שמח, הפריילך ופורים."

והנה נקישות בדלת, העני אומר 
לאשתו: "אל תפתחי זה בטח 
אחד הגויים שרוצה להפריע לנו 
בשמחתנו, אך הדופק לא הרפה 

המשיך לדפוק בחוזקה."

האישה פותחת את הדלת והנה 
עומד שם השכן הגוי  פצוע וחבול 
וטיפלו בו  הכניסו לביתם מיד 
רחצו את פצעיו האכילוהו והשקו 

אותו ביין עד ששווה אליו רוחו.

לאחר שהתאושש אמר לנחום העני: "שמע הצלת 
אותי. אם לא הייתה מטפל בי הייתי כבר מת, בני 
הוא זה שהכני עד מוות, ולכן לא אגלה לו את הסוד 
שתכננתי, אלה לך בוא איתי אל היער ואראה לך 
את האוצר ששמור אצלי שרציתי לתת לבני לאחר 
מותי. אך עכשיו לא אתן לו, אלא, אתן לך כי אתה 
הצלת אותי צעדו שתיהם ליער הסמוך והגוי הראה 

לו את העץ המסומן שתחתיו יש אוצר.

לא עברו הרבה ימים והגוי מת מחמת המכות 
והחבלות שקיבל מבנו. ונחום העני כבר לא עני הלך 

ך ולקח את האוצר וזכה לעשירות גדולה.  כ
כל פורים היה מביא למגיד משלוח מנות 

ברוחב לב ושמחה כל שנה ושנה .

פעם ראשונה מאז החורבן שעם ישראל שולט 
בשונאיו!

מעם גולה ונשלט – לעם שולט; מעם מוכה ומנודה 
– לעם שכולם רוצים להתייהד ולהצטרף אליו; מעם 
מושפל – לעם שמקבל חשיבות והתנשאות בכל 

רחבי העולם.

מעם שמאס בתורה ובמצוות – לעם שמקבל את 
התורה בכזאת אהבה שאפילו במתן תורה לא הייתה.

והפסגה והשיא של המהפך היה שזמן קצר לאחר 
אותו נס ובעקבותיו – עם ישראל קיבל את האישור, 
הגיבוי, והתקציב מהממלכה הפרסית לחזור ולעלות 

לארץ ולבנות את בית המקדש השני!

זה נקרא "ונהפוך הוא" על מלא. משואה לתקומה.

עכשיו קח את הדברים אליך, לחיים שלך.

תארגן לעצמך את הזמן כך שתוכל לעמוד בפורים 
שעות ולהתפלל.

וכך בפורים אתה לא רק לא רק תצא מהצרה, 
אלא אתה תזכה לאור עצום, לשפע ענק, כי רק 

זה נקרא "ונהפוך הוא".

הרווקים לא רק לא יישארו רווקים, אלא יקבלו 
את הזיווג הכי טוב שיש, את החיים הכי מאושרים 
שיש. חשוכי הבנים לא רק יזכו לחבוק בן, אלא 
יקבלו את הנשמות המיוחדות ביותר, את הנשמות 

שיאירו את העולם.

בעלי החובות לא רק יקבלו שחרור כלכלי, אלא 
יקנו דירות ברווח ובקלות ותהיה להם פרנסה בשפע 

שהם יפרנסו גם אחרים.

אבל זה לא רק בישועות כאלה. היום אנחנו צריכים 
ישועות עמוקות בתחומים נוספים:

המכורים לשתייה ולחומרים מסוכנים לא רק יצליחו 
להתגבר ויהיו נקיים, אלא הם ממש יקבלו סלידה 
עמוקה ולא תהיה להם שום משיכה להתמכרות, 
ואדרבא הם יקבלו כזאת שמחת חיים שלעולם לא 

ירצו שום תחליף זול משום סוג שהוא.

'לא  לא רק  העומדים לפני פירוק בתים ל"ע 
יתגרשו', אלא יזכו לשלום ולרעות ולחיבור המדהים 

ביותר.

אלה שילדיהם ירדו מהדרך, לא רק יזכו שהילדים 
יחזרו אל הדת, אלא שיהיו עובדי ה' אמתיים ויקימו 

בתים לתפארת. ועוד ועוד.

תתפללו ל"ונהפוך הוא", שכל החסרונות יתהפכו 
לשפעים ואורות!

עם ישראל הקדוש, בואו ננצל את הימים הקדושים! 
בואו נחליט שיהיה לנו לא רק פורים שמח, אלא 
שפורים יעשה לנו הרבה מאוד שמח בכל החיים 

האלה מכאן ולהבא!

פורים של ישועות!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' לייב שרה'ס 
זצוק"ל זיע"א
ד' אדר ב' 

הרה"ק ר' לייב שרה'ס נולד בי"ז תמוז לצדיק הנסתר 
ר' יוסף מתלמידי הבעש"ט הקדוש והמגיד ממזריטש. 
מעשה בחוכר יהודי שהיתה לו בת ושמה שרה, שהיתה 
יפת תואר עד מאד. לימים,  בנו של פריץ הכפר, שם 
את עיניו בבתו של החוכר ובקש אותה מאביו הפריץ. 
הפריץ שהיה שולט באותו הכפר לא היסס, ודרש מהחוכר 
שיתן את בתו לבנו. החוכר חש כי עולמו חרב עליו ולא 
ידע להשית עצות בנפשו, מה יעשה, וכיצד יציל את בתו 
הכשרה והצנועה ממזימתו הרעה של אותו רשע. בביתו 
של אותו חוכר, התגורר צדיק נסתר, שהיה מלמד לילדי 
החוכר. כששמעה אותה צדקת בתו של החוכר, שבנו של 
הפריץ רוצה להתחתן איתה, גמרה אומר להתחתן עם 
אותו זקן, ובלבד שתנצל מידיו הטמאות של בן הפריץ, 
וכך היה. היא התחתנה איתו, ולאחר כמה ימים הם עזבו 
את המקום בחשאי, וכאשר הגיעו הדברים לידיעת הפריץ, 
חדל להציק לחוכר והניח לו לנפשו. לאחר מכן בקשו 
מהמלמד הזקן שיגרש אותה, אמנם המלמד הזקן לא רצה 
בשום אופן ואותה עלמה שהיתה צדקת, אמרה שכיון שכך 
הוא מהשמיים נזדמן הדבר, והחליטה לישב עימו כל ימי 
חייה. והוא המלמד שהיה צדיק נסתר, הבטיח לה שהיא 
תלד בן שיהיה גדול ממנו בצדקתו, ועל ידו תצמח טובה 
לישראל. לימים אותה אישה הרה וילדה בן והיו קוראים 
אותו ר' לייב שרה'ס על שם אימו, מחמת אותו מעשה 

שעשתה במסירות נפש.

מסופר עליו שהיה נוסע  לירידים הגדולים, ופותח שם 
דוכן ככל הסוחרים שבאים שמה, ולא היה מוכר בחנותו 
כלום, ואף אחד לא היה יודע מה היה עושה שם. והכל 

היו תמהים עליו מאד  על מנהגו המוזר, ולא ידעו פשר 
הדבר. פעם אחת הדבר הגיע לאזני הרב דמתא. והרב 
דמתא היה מאד חפץ לתהות על קנקנו והיגיע לחנותו, 
ושאלו לפשר מעשיו, ומה הוא עושה ביריד. וענה לו הרב 
הקדוש שיש לו הרבה עניינים חשובים מאד לעשות כאן. 
ואיך שהוא דיבר עם הרב דמתא רץ איזה אדם ליד חנותו, 
והרב הקדוש אמר לו הנה הסחורה שלי, ויצא תיכף אחר 
אותו אדם, והרב דמתא רץ אחריו לראות מה הוא עושה, 
וכשהגיע לאותו אדם שאל אותו רבנו  להיכן אתה רץ?  
השיב לו אני רץ לעסקי,  הפשיל רבנו כנפות בגדו של אותו 
אדם ואמר להרב דמתא  יראה כבודו, היביט הרב דמתא 
והתחיל מרתת, כי ראה שאותו אדם לבוש בתכריכין של 
מת. אמר רבנו לאותו אדם אתה בר מינן שב למנוחתך.  
)כלומר אתה כבר מת ואין מקומך בין החיים. כיון שאותו 
אדם לא ידע זאת כלל, כידוע בכתבי ר' נחמן מברסלב שיש 
מתים שמסתובבים בעולם התוהו ואינם יודעים זאת כלל 
ואותו צדיק היה משתדל להעלותם למקומם הראוי להם(.

הקיסר של אוסטריה יוסף השני ברוב רשעותו החליט 
לפתוח בתי ספר, ולהכריח תינוקות של בית רבן להתבטל 
מתורה ושילכו רק לבית הספר של גויים בכדי להתגדל 
שם בלא ריח תורה ויראת שמים וללמוד ממעשי הגויים. 
רבינו הקדוש שמאד כאב את בשורת הגזרה, החליט 
שחייב הוא לפעול עבור שה פזורה ישראל. ולהצילם 
מרדת שחת. אמר שם קדוש והגיע בקפיצת הדרך לוינה  
הבירה, וכרואה ואינו נראה נכנס לחצר הקיסר, אנשי החצר 
והחיילים השומרים לראש הקיסר לא ראוהו, והוא כבתוך 
שלו נכנס לחדרו של הקיסר ומצא אותו כשהוא יושב על 

כסאו, וסביבו שרי המלוכה, ראה הקיסר יהודי זקן עומד 
על ידו ומשתומם למראה עיניו, ובכעס עצור שאל את 
השרים, מי נתן רשות לעני זקן זה לכנוס פנימה, השתוממו 
השרים על דברי הקיסר, העיפו עיניהם בכל פינות החדר 
ולא ראו כלום, הראה הקיסר באצבע על רבינו אבל אין 
מן השרים רואהו, פתאום התחיל הקיסר לצעוק בקול 
גדול כי הזקן מכהו מכות אכזריות וציוה לקרוא לצבא 
לאסרו ולשומו בכלא, עמדו השרים נבהלים ונרעשים, 
וחשבו בלבבם שהקיסר יצא מדעתו. עד שהקיסר הבין 
שר' לייב מייסרו בלי שאף אחד יראה והיה ירא מפניו מאד.

בשנת תקנ"א בא ר' לייב לרה"ק ר׳ פנחס מקאריץ זי״ע 
על יום הכפורים. במוצאי יוה״כ סגר הרה״ק 
מקאריץ עצמו בחדר עם רבינו הקדוש ושהו 
קצת, אח״כ פתח את הדלת ולוה את רבנו 

בעיניים זולגות דמעה ואמר לרבינו מה 
אעשה אם רצונכם הוא להיות תחילה, 
האנשים אשר שמעו את דבריו לא הבינו 
למה ירמזון. אמנם באותה שנה הגיע זמנו 
של ר' לייב להסתלק מהעולם ואמר זאת 
למקורביו וציוה עליהם שיקברוהו בלי כל 

כבוד ושהלויה תהיה הלויה פשוטה 
ובד' אדר ב' שנת תקנ"א עלתה 
נשמתו השמימה. באותה שנה בי' 

באלול עלתה גם נשמתו הקדושה של 
הרה"ק ר' פנחס מקוריץ 

ידעו פשרם של  ואז 
הדברים. זיע"א אכי"ר.

סגולות הפרשת חלה פרק ב'

בשבוע שעבר התחלנו לדבר על סגולות הפרשת 
חלה והשבוע נמשיך לשכנע אתכן )ואת עצמנו( למה 

המצווה הזאת כל כך חשובה.

סגולה לבריאות

אנו  סגולה  לכל  תמיד  כמו 
משתדלים להביא מקורות, והפעם 
את ספר החינוך וזה לשונו: "כדי 
שתנוח ברכה בו על ידי המצוה... 
ומזון  לגוף  מזון  העיסה  ונמצאת 

לנפש" )ספר החינוך מצוה שפה(

להיות  הזאת  החלה  של  בכוחה 
מבורכת ולברך גם את הגוף הניזון ממנה, והופכת 
למזון בריא לאדם וכן על כוחה המרפא של החלה כתוב: 

לחמך ואת מימיך והסרתי מחלה "וברך את 
מקרבך" )שמות כג כה(, שבכוחו של 
הלחם המבורך דרך הפרשת החלה 
ולהביא  להסיר מחלה   –

בריאות לאדם.

אם נשים לב המצוה 
הזאת של הפרשת 

חלה לוקחת מאיתנו שעה או שעתיים אבל התשואה 
שלה הרבה יותר גדולה ממה שחשבנו.

סגולה לשמירה והגנה

נשים לב לדברים הבאים:

הפרשת  הקדוש  הזוהר  פי  על 
החלה מהווה מגן עלינו ועל העולם.
ואומר הזוהר – שמגן – הוא ראשי 

תיבות מיכאל גבריאל ונוריאל.

שלושה מלאכים אלו מגִנים עלינו 
ועל עם ישראל בכוח מצוות הפרשת 

חלה )על פי הזוהר פרשת שלח קמד ע"א(.

ועוד דבר מעניין במילה מגן, שממחישה לנו את 
עומקה של שפת הקודש: המילה חלה בגימטרייה 
43, אם נוסיף לה את המספר 50 שהוא שיעור תרומת 
החלה שהיו נותנים לכהנים בבית המקדש )היו נותנים 
1/50 לכהן( – נקבל את המילה מגן, שהיא בגימטרייה 
93. ומה לנו יותר מהבטחה כזאת של שמירה והגנה 

בזכות הפרשת חלה?

שנזכה ליישם. שבת שלום ומבורך.

הלכות שבתמוסיף והולך
תפילה בשבת

מצוה לבצוע בשבת על שני לחמים זכר ל''מָן", 
משום כשהיו עם ישראל במדבר, הוריד להם 
הקב''ה בכל יום לחם מן השמים שנקרא שמו 
''מָן",  וביום שישי הוריד להם מנה כפולה גם 
עבור שבת. זכר לזה, אנו מביאים שני לחמים 
בכל סעודות שבת, וזהו ''לחם משנה'' - לחם 

כפול.

יהיו שתי החלות שלימות, ובכל אחת יהיה 
לפחות שיעור כזית, ואם החלות נדבקו זו בזו 
בעת אפייתן בתנור, ולאחר האפיה הפרידן 
בנחת, הרי הן נחשבות שלמות, ומועילות ללחם 

משנה. )שבת ב קעו(
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אֲנִי לֹא מַרְגִּישׁ מְתִיקוּת בִּתְפִלָּה, וְהָיִיתִי רוֹצֶה 

מְתִיקוּת  לְהַרְגִּישׁ  הָרַב  מִכבוֹד  טוֹבָה  עֵצָה 

בִּתְפִלָּה.

תְּשׁוּבָה: זוֹ שְׁאֵלָה מְתוּקָה בֶּאֱמֶת. אַשְׁרֶיךָ! מְתִיקוּת 
בִּתְפִלָּה זֶה אוֹמֵר לְהַרְגִּישׁ תַּעֲנוּג גָּדוֹל בִּתְפִלָּה.

הַשָּׁלָב הָרִאשׁוֹן לְהַרְגִּישׁ מְתִיקוּת בַּתְּפִלָּה הוּא 
לְהָבִין שֶׁבַּתְּפִלָּה שֶׁלְּךָ אַתָּה נוֹתֵן. כִּי אַתָּה גּוֹרֵם 
תַּעֲנוּג גָּדוֹל מְאוֹד לַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא. זוֹ לֹא סְתָם 
נְתִינָה, זוֹ נְתִינָה לְבוֹרֵא עוֹלָם, וּבִזְכוּת זֶה ה' יִתְבָּרַךְ 

מוֹרִיד שֶׁפַע לְעוֹלָם.

בְּנוֹסָף, בִּשְׁבִיל לְהַרְגִּישׁ מְתִיקוּת בַּתְּפִלָּה צְרִיכִים 
לְהַרְגִּישׁ חִבּוּר אֶל הַמִּלִּים הַקְּדוֹשׁוֹת וּלְהָבִין אֶת 

הַמַּשְׁמָעוּת שֶׁלָּהֶם וְלָכֵן טוֹב מְאוֹד לִלְמדֹ אֶת פֵּרוּשֵׁי 
הַתְּפִלּוֹת וּמַשְׁמָעוּתָן.

קָשֶׁה לִי מְאוֹד לָקוּם בַּזְּמַן אֵיךְ מִתְגַּבְּרִים כַּאֲרִי 

לַעֲבוֹדַת הַבּוֹרֵא?

תְּשׁוּבָה: יֶלֶד יָקָר וְצַדִּיק, הַשְּׁאֵלָה שֶׁלְּךָ מַמָּשׁ לָעִנְיָן, 
כִּי הַקִּימָה בַּבּקֶֹר מֻקְדָּם הִיא הַיְּסוֹד וְהַבָּסִיס שֶׁל 
הַיְּהוּדִי, וְלָכֵן הַהֲלָכָה הָרִאשׁוֹנָה בְּשֻׁלְחָן עָרוּךְ הִיא 
"יִתְגַּבֵּר כָּאֲרִי בַּבּקֶֹר לַעֲבוֹדַת בּוֹרְאוֹ" וְזֶה לֹא רַק 
הַבָּסִיס שֶׁל הַיְּהוּדִי, אֶלָּא זֶה גַּם הַבָּסִיס שֶׁל כָּל 
אָדָם וְאָדָם בָּעוֹלָם הַזֶּה כִּי הַחֲרִיצוּת וְהַזְּרִיזוּת הֵן 
הַמַּפְתֵּחַ לְהַצְלִיחַ בַּחַיִּים וְלַעֲשׂוֹת דְּבָרִים טוֹבִים 
בָּעוֹלָם הַזֶּה. וְלָכֵן אַחַת הָעֵצוֹת הַחֲשׁוּבוֹת לְקִימָה 

בַּבּקֶֹר הִיא לְהִתְגַּבֵּר לָלֶכֶת לִישׁןֹ בִּזְמַן.

קול הנערים
שו"ת לילדים עם הרב שלום ארוש שליט"א

תמונות מספרות

"סְגֻלָּה 
לַהַתְמָדָה 

הִיא 
לְהִזָּהֵר 
שֶׁלֹּא 

לְדַבֵּר עַל 
שׁוּם אֶחָד 
מִיִּשְׂרָאֵל"

)שיחות הר"ן(

מסיבת טו בשבט

מצטייני המשניות ביציאה למג'יקאס

מסיבת משניות

פורים קטן
הילדים מתחפשים ל "מזמור לתודה"



מציל ממוות ודאי!

על הרב שלום ארוש שליט"א, שמענו הרבה וכשהבנו שיש אפשרות לתרום 
למוסדות הנפלאים שלו ולהיות שותפים בהפצת תורה, בגמילות חסדים ועזרה 
לזולת דרך העשייה המרובה של ׳חוט של חסד׳. באותה תקופה היינו אחרי הוצאות 
מרובות לשמחות ב"ה,  חתונת ביתנו היקרה, וזה היה הזמן הטוב ביותר להודות 
לה' ולתת צדקה כדי למשוך את הברכה והשפע להמשך חייהם של הזוג הצעיר.

הנציגה שענתה מאחורי הטלפון, הציעה לנו לתרום תרומה קבועה ולקחת שותפות. 
הייתה לי התלבטות רבה בקשר להצעת תרומה קבועה. ולבסוף החלטתי לעשות 

זאת לטובת הזוג הצעיר ולהצלחת המשפחה כולה.

לאחר שתרמנו, הרגשתי הרגשה מיוחדת שלא הייתה לי קודם, הרגשתי מוגנת. 
קשה להסביר זאת במילים אך הרגשתי שאני יכולה להיות רגועה שהכל יהיה 

בסדר ויהיה רק טוב.

עברו מספר ימים, אני מסתכלת בחלון ורואה חתול מסתובב בחצר הבית שלנו. 
התפלאתי קצת כי לשמחתי, בד״כ חתולים אינם נכנסים אלינו אבל לא היה לי 

את האנרגיה להתעמק בזה כך שהתעלמתי.

לאחר שבוע, יום שישי בבוקר, אני יוצאת 
לגינה ורואה את החתול משחק בחבל, 
פליאתי גברה אף יותר. התבוננתי שוב 
לעומק, חידדתי מבט דקות ארוכות בהלם 
מבלי יכולת להוציא מילה. ואז אני מבינה 
שלא מדובר בחבל אלא... ב- נחש ארוך 

מאוד מעוטר בכוכבים! 

הייתי לבד בבית, לא ידעתי אם הנחש 
חי או מת ובקשתי מריבונו של עולם שיושיע 

אותי.

סגרתי דלתות, חלונות וכל אפשרות שהוא יחדור, חלילה, לביתי. עדיין מתלבטת 
מה לעשות, אני רואה מבעד לחלון הסגור את החתול עוזב את הנחש והנחש לא 

זז, כנראה שאינו בחיים! ריבונו של עולם, הציל אותי.

נכנסתי לסלון, צנחתי על הספה באפיסת כוחות ואז התחילו המחשבות על מעשים 
טובים שעשיתי שבזכות זה ה' הציל אותנו את כל המשפחה. בכך שהנחש לא 
נכנס הביתה: מייד הבנתי, בזכות מצוות הצדקה שעשיתי אף על פי שהיה קשה לי.

אני מודה לקב״ה שהציל את חיי. ומודה ל׳חוט של חסד׳ שהיו השליחים שזרזו 
אותי לקיים מצוות צדקה ובכך ניצלו חיי.

תעשה את שלך

בשבוע שעבר דיברנו על מידת הרצון. רצון הלב פותח לאדם 
מעיינות של חכמה ודעת והבנה ופותח לו את כל שערי ההצלחה. 

כי בדרך שאדם רוצה לילך – בה מוליכין אותו.

וכעת נבנה קומה נוספת: הרצון מועיל ומשפיע גם במצבים ומציאויות 
שבהם אתה לא רואה שום סיכוי. בן אדם חושב למה בכלל לרצות, 
הרי זה לא מציאותי? אבל התשובה היא מה שענה התם הקדוש: 

"אצל ה' יתברך הכול אפשר".

אין דבר כזה 'לא מציאותי'. גם אם אתה רואה שום אפשרות בדרך 
הטבע, בכל זאת אתה חייב לרצות ויתבעו אותך בשמים לא 'מדוע 

לא עשית' אלא 'מדוע לא רצית'.

אבל וחשוב מאוד להדגיש: אין די ברצון בלבד, אלא עליך לעשות 
גם את מה שאתה כן יכול.

תעשה את ההשדלות שלך, את הצעד הקטן שלך. גם אם אתה 
לא רואה שום סיכוי, תרצה ותנסה!

וכך אומר המדרש על 
הפרשה שלנו: קרשי 
גדולים  היו  המשכן 
וכבדים מאוד. כל קרש 
כחמישה מטרים אורך 
ומסיביים.  עבים  והיו 
את  שבנו  פעם  בכל 
המשכן היו צריכים כמה 
לוויים ביחד להרים את 
הקרשים עד שהצליחו 
ליצור את המבנה של 

המשכן.

אבל בפעם הראשונה 
שהוקם המשכן עשה 
משה רבינו לבדו את 
כל המלאכה, בלי שום 

עזרה.

את  משה  ראה 
הענקיים  הקרשים 
ושאל את ה' יתברך: 
איך אוכל לבדי להרים 
ענק  קרשי  ולייצב 
שכאלה? אמר לו ה' 

יתברך, אל תדאג משה, אתה תתעסק ותעשה מה שאתה יכול עם 
הידיים כאילו אתה מרים, וכאילו אתה בונה ואני אסייע לך, והקרשים 

יעמדו מאליהם.

ונשאלת השאלה, אם ה' רצה להקים את המשכן בדרך נס, לשם 
מה ציווה את משה להקים את המשכן? אלא לומדים אנו מכאן את 
היסוד הזה שגם בדברים בלתי אפשריים אנחנו חייבים לעשות את 
שלנו, את המאמץ הקטן שלנו שמבטא את הרצון שלנו, גם אם בדרך 
הטבע זה חסר סיכוי, ורק כך מגיעה העזרה משמים ומגיעים הניסים!

שבת שלום

פודה ומציל
סיפורי ישועה מפדיון נפש

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

כשרוצים ישועה באמת! 02-5308000פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש שליט"א
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נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

אבנים משייטות
תופעה מדברית, לא רק ספינת מדבר משייטת, גם 
אבנים.. בתופעת טבע מרהיבה זו המתרחשת במדבר,   
נוכל לראות אבנים שפשוט זזות ממקום למקום, ללא 

התערבות של יד אדם.

כיצד זה קורה? התשובה מייד

פעם חשבו החוקרים שכנראה רוחות חזקות מאוד 
גורמות לאבנים לנוע ממקום למקום במדבר אבל 
לאחר מחקרים נוספים מה שגילו החוקרים הוא 
שתופעה זאת מתרחשת במקומות בהם 
מזג האויר קר מאוד בלילה. ואז מצטברת 
שכבת קרח דקה דקה מתחת לסלעים 

הנמצאים במדבר.

רוח  לכל  שמאפשר  מה 
קלילה לגרום לאבן פשוט 
להחליק מעל הקרקע והנה 
לפניכם בתמונות, התוצאה 

המרהיבה הזאת...

התופעה הזאת נצפתה בשמורת טבע 
בקליפורניה המכונת בשם "עמק המוות" 

)לא באמת מתים שם, זה רק הכינוי(

מה רבו מעשיך ה'.

תמונה של אבן משייטת במדבר, שימו לב לשובל באורך מאות מטרים המסמן את הדרך 
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חזרה לשיגרה, פרק י'

בשבוע שעבר סיפרנו על שמואל, על הבימבה 
האדומה ועל חוק השינה. בדיוק כפי שבגיל שנתיים 
וחצי, ניסה שמואל להתנגש "במסגרת", שהייתה קיר 
ומכונת כביסה שהפריעו לו בנסיעתו עם הבימבה, 
אולם עם הזמן הוא הבין שעם קיר ומכונת כביסה לא 
מתעסקים. בדיוק כפי שאמר לעצמו, "קיר המטבח 
ומכונת הכביסה לא יזוזו לעולם ממקומם, ואין לי 
ברירה אלא להפסיק את ניסיונות ההתנגשות ולנסוע 
בכיוון אחר", אותו הדבר בדיוק קרה בניסיונותיו בגיל 
6 להתנגש בגבולות "חוק השינה". שמואל מיודעינו 
הבין והפנים ש"חוק השינה הוא קיר". "ההחלטות של 

אמא הם יציבים וקיימים כמו מכונת הכביסה". איך 
אמא של שמואל עשתה זאת?

חוק כמו קיר

אמא של שמואל שזכרה כיצד 
התנהג, בהיותו בגיל שנתיים וחצי 
כאשר הוא ניסה מספר פעמים 
"להזיז את הגבולות" שהפריעו לו 

לנסוע כרצונו, וכשראה שהם גבולות 
ברורים ויציבים שלא יזוזו ממקומם, אזי 

הפסיק את ניסיונותיו, הבין שהגבול עובר כאן, 
ועליו להיכנע, אמו זכרה זאת והחליטה לקבוע לו 

"גבול ברור כקיר" גם לחוק השינה. "אם הוא הפסיק 
להתנגש בקיר, ברגע שהבין שהקיר לא יזוז ממקומו, 
אז אם אהיה החלטית בנוגע לשעת השינה, והוא ינסה 
להתנגש בחוק, ואמשיך להיות החלטית- אזי הוא בסופו 
של דבר יבין שעליו להיכנע ויפסיק להתנגש בחוק" 

אמרה לעצמה ויישמה זאת בפועל.

הסברה

אמא של שמואל, עבדה קשה. היא לא החליטה 
סתם ככה וניסתה להפעיל נגדו שרירים. היא ידעה, 
שלשמואל שלה יש רעיונות ומניפולציות שיכולים 
להוציא אותה מהכלים, והיא לא רצתה להתעקש איתו 
ולהכריח אותו ליישם את החוק בלי סיבה שתספק 
את הבנתו. בכדי למנוע את ההתנגדות של שמואל, 
היא טרחה לשתף אותו בהדרגה בצורך ההכרחי של 
"חוק השינה" ולכן לפני שהיא הציגה לפניו את החוק 
ודרשה ממנו ליישם אותו, היא עבדה איתו בתחום 

ההסברה. אמא של שמואל חששה, שבמידה והוא לא 
יבין שעליו לישון בזמן שנקבע, הוא ינסה את כל כוחו 
להתנגש בחוק ואזי היא תצטרך להפעיל עליו לחץ, 
כוח ומאמץ רב בכדי להרדימו מידי ערב. "בכח זה לא 
יעבוד, עדיף לעבוד איתו מתוך רצון" היא אמרה לבעלה. 
ולכן מעבר לכל השיטות של המבצעים שהזכרנו בעבר, 
היא השתמשה בשני כלים חינוכיים חשובים:  1. עבודת 
צוות. 2. הסברה נכונה. היא העדיפה לעבוד עם כל 
המשפחה, אע"פ שכמעט כולם ישנו בלי בעיות, כי 
כך העבודה עם שמואל תהיה "עבודה קבוצתית", וזה 

יקל עליו את העבודה.

הסברה נכונה-המפתח להצלחה

אמא של שמואל אספה את כל הילדים לסלון, 
הכינה כיבוד ושתייה, ושוחחה איתם בגובה 
העיניים: "ילדים צדיקים שלי! אני רוצה 
לדבר אתכם על זמן השינה, אבל קודם 
כל נחשוב איך הבית שלנו נראה 
בזמן הקימה בבוקר: מידי בוקר, ה' 
עזר לנו וכולנו התעוררנו, אבל יש 
ילד שקם מיד כשאמא/אבא העירו 
אותו. יש ילד שקם אחרי הרבה קריאות 
ואפילו יש ילד שהיה קם לאחר מלחמות. 
לפעמים לקחתי את השמיכה, לפעמים שפכתי 
קצת מים, הרבה פעמים צעקתי והלחצתי אתכם שאין 
זמן, אתם תאחרו או שההסעה כבר למטה. לבסוף, 
כולכם ב"ה הלכתם לבית הספר אבל אני הרגשתי בכלל 
לא נעים כי צעקתי הרבה ואפילו התרגזתי. כשיצאתם 
מהבית, ממש ברכתי ברכת הגומל. ילדים מתוקים 
שלי- אני מאוד רוצה שיהיו לי בע"ה ילדים מחונכים 
שמקיימים את רצון ה' ויודעים לשמור את הזמן, ואני 
מאמינה שאם נעבוד ביחד על החוק החדש שאנחנו 
רוצים לעשות בבית, ה' יעזור לנו להצליח בו וכאשר 
נתרגל אליו הוא יהפוך לנו לטבע שני וכך נהיה יהודים 
מסודרים כמו שה' רוצה. בואו נחשוב ביחד, בשביל מה 
חשוב לישון/לקום בבוקר בזמן? האם לדעתכם חשוב 
לקבוע זמנים לשינה או לקימה? אתם זוכרים מקרים 
שבאתם לכיתה מאוחר, איך הייתה הרגשתכם? אתם 
יודעים למה אחרתם לכיתה? אתם זוכרים ימים שכמעט 
נרדמתם בכיתה? וכו' וכו' תפתחו שיחה ארוכה עם 
הילדים, בשיחה תפרטו את כל המעלות של זמן קבוע 
לשינה ואת כל החסרונות של ילד שישן מאוחר. תוסיפו 

סיפורים ודוגמאות לרוב, אל תקמצו במילים- המטרה 
היא להוביל את הילד תוך כדי שיחה למסקנה חד 
משמעית: "אני מבין/ חייב / משתלם לי-לישון בזמן". 

שיחה לשיחה

ישנם ילדים שיפנימו בשיחה הראשונה ומיד יתחילו 
בהתלהבות ליישם את החוק. וישנם שצריכים עשרים 
שיחות- כל ילד בקצב שלו. אבל דבר אחד ברור: כאשר 
הילד יבין מעצמו שהוא צריך "זמן שינה קבוע" החדרנו 
בו מודעות למשמעת עצמית, ועכשיו העבודה שלנו 
היא לפתח בו את הנקודה הזו ולהוביל איתו ביחד 
מהלך ושינוי בחיים, עד שיגדל ויוכל לעמוד על רגליו 
גם כאשר איננו בודקים אותו. העבודה לא מתבצעת 
ביום אחד, בוודאי שיהיו לו קשיים ונפילות אך לפחות 
יש לו תוכנית ומטרה ויודע לקראת מה הוא צועד, בסוף 
בע"ה עם הרבה תפילות, אורך רוח, סבלנות ושימוש 
בשיטות שהזכרנו במאמרים הקודמים, הוא גם יצליח.

הצלחה מודרכת

פרט אחד חשוב השארתי לסוף. אמא של שמואל, 
לא הייתה יודעת על מה לעבוד כחוק משמעותי בבית, 
להבין את הנפשות הפועלות, להכיר את חולשותיה 
ולעבוד עליהם, לבנות תוכנית מסודרת, לעקוב אחרי 
ההצלחות ולהימנע מכישלונות, לשתף את בעלה 
ביישום התוכנית, להתעודד ולהמשיך הלאה גם כשהיה 
קשה ולא להתייאש באמצע, ואז לראות את ההצלחה 
אחרי כמה שבועות... אילו היא לא הייתה מודרכת 
בקליניקה שלי בצורה מסודרת כל שבוע. לכן, הדרכה 
מקצועית, היא תנאי הכרחי להצלחה ביישום חוקים.

בדיחות הדעת

אורח אחד בעל תיאבון הוזמן לסעודת פורים 
אצל בעה"ב, כשהגישו לשולחן קערה מלאה 
אזני המן. נטל האורח אחד ואמר: אני לוקח 
אחד כנגד הקב"ה, "אחד שבשמים ובארץ". שוב 
לקח שנים והכריז "אני נוטל שנים כנגד משה 
ואהרן" אח"כ שלשה והודיע "אני נוטל שלשה 
כנגד שלשה אבות" לקח עוד ארבעה ואמר 
בחגיגיות "עתה אני לוקח כנגד ארבע אמהות"! 
משלקח חמשה – כנגד חמשה חומשי תורה, 
קפץ בעל הבית ממקומו ואמר לאשתו "הסירי 
מהר את הקערה מן השולחן, חוששני שעוד 

מעט יטול כנגד ששים רבוא יוצא מצרים...!"

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
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8 | עלון "חוט של חסד"


